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Abstract

The  deterioration,  potholes,  ruts,  cracks  and  undulations  that  are 

evident on the Sudan roads press the importance of investigating the 

reasons of these defects and then offering a solution to eliminate them.

It  is  found  that  axle  loading  is  the  main  factor  affecting  road 

deterioration. Hence, it influences design and maintenance.

The overall objective of this project is to evaluate the extent and hence 

the  damaging  effect  of  the  level  of  axle  loading  on  Khartoum  – 

Portsudan Road being the most important case of all roads in Sudan. 

In  addition  the  research  provides  a  critical  review  the  controlling 

systems that exist in Sudan highways and their ability to control the 

load on each axle. 

Data related to this subject is collected from many sources namely:

• The previous traffic surveys from National Highway Authority,

• Statistic Section, Ministry of Finance,

• Land Transportation Unit, Ministry of Roads and Bridges,

• The National Chamber for Heavy Trucks,

• The  National  Chamber  for  transport  Liquids  and  Petroleum 

products,

• Private Companies such as Al Muntalaq and Ur Transportation 

Cos. A three days visit to Suakin Weighbridge Station.
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Chapter  one  is  concerned  with  Sudan  location,  topography  and 

climate.   It covers also all sections of the project area (Khartoum – 

Portsudan Road). Transportation modes such as Highway, Railway, 

pipeline  and  river  modes  are  discussed.  The  highway  network  in 

Sudan including the existing paved those under construction and those 

awaiting funds are studied. The identified highway network is about 

22,000 km mainly in the South.

Chapter two is the theoretical background and literature review which 

consists of axle load surveying method, traffic counting and axle load 

studies  in  African  Countries  such  as  Malawi,  Ghana,  Kenya  and 

Tanzania.  Finally  the  previous  axle  load  studies  in  Sudan  such  as 

highway organization and investment study (HOIS), Axle load control 

study (ALCS), Pavement Management system (PMS) and Axle load 

control study for Western Salvation Road.

Chapter three is about data collection and analysis. It consists of:

Traffic volume for all sections of Khartoum-Portsudan Road, data of 

overloading from private companies and data from Suakin 

weighbridge station which was represented by 805 records of vehicles 

crossing the weighbridge and about 100 records of vehicle that the 

load on each axle was taken.

Chapter four covers axle load analysis and axle load forecasting up to 

year 2025 applying regression analysis and Gross Domestic Product 

growth rate.
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Chapter five includes the findings, conclusions and recommendations. 

It was found that the average Equivalent Standard Axle (ESA) for 

Heavy Vehicle is equal to 39, while the average for all vehicles is 

equal to 14. The ESA for 100 commercial axles is equal to 654. The 

ESA per ton is equal to 0.52.   

When comparing the levels of ESA in Sudan with the other industrial 

countries, it is  found that the ESA per 100 commercial axles in Sudan 

is greater than that in United Kingdom and France by (14) to (7) times 

respectively. 

Axle overloading has direct effect on roads age and maintenance. The 

cumulative equivalent standard axle is expected to increase due to the 

investment expansion in the country. It is expected to pass the level of 

47,000,000  ESA for  PortSudan-Khartoum at  the  end  of  year  2025 

which is classified as very heavy traffic.

The National Highway Authority is expected to implement the right 

polices to control and eliminate the overloading equivalent standard 

axles.

vii



تجـــــــــــريـد

 الطوليططة : التشططققات السططودان فططي المشططاهدة الطططرق تضرر ظواهر من
التفتت..... الى والتموجات, اضافة التعرجات الموضعية، الحفر والعرضية،

 طبقططات علططى تأثيرا وأكثرها أهمها الظواهرالسلبية لهذه مسببة عده عوامل هناك
 النقططل وسططائل قبل من الطريق على المسلط الزائد المحوري الحمل هو الطريق

المختلفة
 العاليططة المسططتويات تحططدثه الذي الثر هوتقييم البحث هذا من العام الهدف•

 . بورسططودان – الخرططوم طريطق خصوصطا الططرق على الشاحمنات لحممال
 فططي بهططا المعمططول المططوازين أنظمططة تقييططم الططى البحططث هططذا يرمططي كذلك

. المارة الحممال مراقبة على وقابليتها السودان
 هيئططات مططن مصططادر عططدة مططن جمعططت الموضططوع بهططذا المتعلقططة البيانططات•

 مططن جمعططت كمططا المجططال بهططذا صططلة ذات ومؤسسات وشركات ومنظمات
 وقيططامه سططواكن ميططزان محطططة الى شخصيا الباحمث بذهاب رئيسية مصادر
 ووزن الميططزان علطى المطارة العربات بيانات بجمع متواصلة أيام ثلثة لفترة

. الميزان مشغل  بمساعدة محور كل على أحممالها
 لتوضططيح مقدمططة عن عبارة الول الفصل ، فصول خمسة من البحث يتكون•

 والمعوقططات والمشططاكل والثباتططات والفتراضططات البحططث وهططدف الموضوع
 الموقططع حميططث مططن السططودان عططن بتحططدث كططذلك البططاحمث واجهططت الططتي

الخرطططوم- الدراسططة( طريططق منطقططة بالذكر ويخص والمناخ والطوبغرافية
قطاع. لكل مختصر وصف مع المختلفة بورسودان)  بمقاطعه

 هططذا فططي تططمّ لمططا وقراءة للبحث النظري الساس عن عبارة الثاني الفصل•
 القططارة فططي الخططرى الططدول بعططض فططي أو السططودان فططي سططواء المجططال

الفريقية.
 تشططمل البيانططات هططذه –وتحليلهططا وتصططنيفها البيانططات تنططاول الثططالث الفصططل•

 شركات من  عليها والمتحصل)GVW(للعربة العام والوزن المروري الحجم
 يقارب ما وزن عملية الى بالضافة سواكن ميزان محطة من وكذلك خاصة
. بمحاورها ) عربة100من(

 والمتحصططل المحططوري بالحمططل المتعلقة البيانات تحليل تناول الرابع الفصل•
 المططوازي المحططوري الحمططل تقططدير محاولة وكذلك سواكن ميزان من عليها
ًا25 بعد الطريق لهذا .  عام

. والتوصيات استنتجه وما الباحمث عليه حمصل ما تناول الخامس الفصل•

(      القياسطي المحطوري بالحمطل تقطارن للشطاحمنات المحورية الحممال ان•
 الحمطل معطدل ان البحطث خلل مطن ظهطر , لقطد  محطور  ططن) لكطل8.16

 اخططر . بمعنططى قياسططي محوري  حممل39 يعادل ثقيلة شاحمنة لكل المحوري
 كططل  محططور39 ذات افتراضططية شططاحمنة مططرور يعططادل ثقيلة شاحمنة مرور ان

 المركبططات مططن الخططرى النططواع ادخلنططا اذا . اما  طن8.16 ب محمل محور
 ينخفططض المعططدل فططان الحمولططة المتوسطة والشاحمنات السفرية كالباصات

قياسي. محوري  حممل14 الى
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 طططن كططل ان البططاحمث وجططد فقططد الطرق على الحمولت زيادة تاثير لمعرفة•
 الكلططي الططوزن ان لططو انططه اي قياسططي محططوري  حممططل0.52 يعططادل حممولططة
  حممططل25  مرور يعادل الشاحمنة هذه مرور فان  طن50 هو          لشاحمنة
قياسي. محوري

 تططبين حميث الطرق على المسلطة العالية الحمولت توضح الرقام هذه ان •
 الشططاحمنات تحططدثه الذي الثر ان  المتقدمة الدول من بمثيلتها مقارنتها عند

 المططارة تلك ضعف عشر  اربعة14 تعادل ن السودا في الطرق على المارة
 تحططدثه الططذي الثططر اضططعاف  سططبعة7 تعططادل و بريطانيططا فططي الطططرق علططى

 الثططر ان البططاحمث وجططد . كططذلك فرنسططا فططي الطرق على المارة الشاحمنات
 الثططر اضططعاف ثلثة يعادل السودان في الطرق على الشاحمنات تحدثه الذي
كينيا. في الطرق على المارة الشاحمنات تحثه الذي

 
 الطططرق علططى المحافظططة عططن المسططؤلة الهيئططات علططى أنططه الباحمث يرى لذلك

 وجعلهططا ومراقبتهططا بتحديططدها الحمططولت هذه على السيطرة سياسات بتحسين
السودان. في سلمةالطرق  على للمحافظة وذلك القياسية المستويات ضمن
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